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19. KONGRES KPI

Nova politična sila naj bo magnetno polje 
vrednot italijanske napredne družbe
Tudi ocena 19. kongresa KPI v 
Bologni, ki se želi izogniti vsaki 
čustvenosti, ne more mimo, po 
mojem objektivnega dejstva, da 
je šlo za velik dogodek v našem 
notranjem strankinem življenju, 
predvsem pa izven njega: po
memben dogodek v italijan- 
skempolitičnem življenju, ki do
biva vedno bolj obrise zgodovin
skega preobrata.
Če so v tem trenutku neprimerni 
kakršnikoli triumfalistični toni, 
pretirano zadovoljstvo in sa
mohvale, so najbrž še bolj škod
ljive težnje po minimiziranju, po 
reduktivni oceni o pomenu iz
rednega bolonjskega kongresa in 
njegove predhodne "stodnevne 
razprave”, ki je do tega privedla. 
Izkazalo se je, da je bil kongres 
vseprej kot formalno zasedanje; 
izredna vitalnost in občutena 
doživetost delegatov, povabljen
cev in navsezadnje tudi opazo
valcev sta označili celoten potek 
kongresa.
Po kratkem začetnem poklonu 
preminulemu 'Tovarišu predsed
niku” Pertiniju je kongres uved
lo izčrpno poročilo tajnika Cic
chetta, ki je ponovno in jasno 
obrazložil in utemeljil svoj pred
log, čeprav v luči neke "sinteze”, 
ki je nedvomno skušala upošte
vati tudi trde disonance stodnev
ne razprave.
Poglobljeni analizi mednarodne
ga političnega položaja (potreba 
po novi reorganizaciji evropske 
levice, ki naj bo kos novim pro
cesom v smislu razorožitve, pre
seganja blokovske logike, evrop
ske enotnosti; vprašanje nemške 
združitve; razorožitev kot mož
nost novih odnosov med Vzho
dom in Zahodom ter med Seve
rom in Jugom; vstop KPI v So
cialistično internacionalo itd.) je 
sledil osrednji del tajnikovega 
poročila, ki je obširno poglobil 
predlog (tudi v odgovor vsem 
pomislekom, ki jih je razkrila 
razprava) o ustanovitveni fazi 
nove politične formacije v držav
nem merilu.
Medtem ko se svet vrtoglavo 
spreminja, je italijansko politič
no prizorišče vedno bolj okoste
nelo. Dvojni načrt, ki ga Andre- 
ottijeva vlada povsem potrjuje, 
da se v Italiji po eni strani raz
vrednotijo in izvotlijo demokra
tične institucije in sredstva, po 
drugi se pa podpira utrditev oli
garhičnih in finančnih oblasti, je 
že jasno pokazal svoj obraz: 
omejitev prave demokratičnosti, 
onemogočanje vsakega nadzor
stva, povezovanje oblastniških 
krogov s kriminalno, mafijsko, 
podtalno organizacijo, politični 
sistem brez možnosti alternative 
in zamenjave.
To že nevzdržno stanje narekuje 
neko prenovo, ki ne more biti le 
prenova neke stranke; postati 
mora "magnetno polje” progra
mov in vrednot za celotno itali
jansko napredno družbo (ki ni 
nujno samo strankarsko oprede
ljena) za vse žive in zdrave sile

(od zgodovinske levice, do kato
liških, mirovnih, ekoloških, žen
skih gibanj), ki verujejo v vred
note enakopravnosti, "vsebin
ske” demokracije, solidarnosti, 
in ki so kljub vsemu, v teh tež
kih desetletjih delovale v tej 
smeri.
Spoznanje, da neka stranka, tudi 
z lastno izredno tradicijo zasle
dovanja demokracije in svobo
de, ne more biti vseobsegajoča 
in torej zavest, da si lahko le del 
nečesa širšega in globljega, ki je 
tudi izven tebe, ti že daje dru
gačno možnost, da vidiš in slišiš 
to kar ti je bilo najbrž prej ne
mogoče odkriti in poslušati. To 
spoznanje je, po mojem mnenju, 
velik in zelo konkreten korak v 
smeri tiste "kontaminacije” brez 
katere je resnično težko govoriti 
o pluralizmu in dialogu.

Zaključil se je 19. kongres KPI, 
ki je bil svojevrsten in zelo razli
čen od prejšnjih. Dejansko je 
kongres poglobil vprašanja, ki 
so se odprla na predkongresni 
razpravi v zvezi z novo politično 
formacijo, ki jo je predlagal vse
državni tajnik Occhetto. 
Razprava v sekcijah in federaci
jah KPI je dokazala, da so razli
ke v partiji zelo globoke, saj 
niso vsi tovariši enakega mne
nja. Na kongresu v Bologni so 
se te razlike potrdile: 67 odstot
kov delegatov je glasovalo za 
Occhettov predlog, 30 odstotkov 
je podprlo resolucijo Ingraa in 
Natte številka 2, 3 odstotki so 
pa potrdili Cossuttovo resolucijo 
številka 3.
Važno je poudariti, da je bila 
razprava zelo jedrnata in jasna 
in se je skozi držala osnovne 
teme. Na kongresih smo bili v 
preteklosti vajeni slišati posege o 
raznih vprašanjih, na primer o 
šolstvu, o zaposlitvi, o proizvod
nji, o okolju, o kmetijstvu, o 
ženskah itd. Tokrat se je raz
pravljalo o novi formaciji in 
vprašanj kategorij in družbe so 
se posamezni tovariši oprijeli le 
v povezavi z novo tvorbo. 
Velikega pomena je, da sta raz
pravo na kongresu označevala 
močan čut enotnosti in želja da 
se ne bi partija razkrojila. Enot
nost v razliki stališč je bila 
osnovna skrb. Močno sta pou
darila potrebo po trdni enotnos
ti tudi Ingrao in Occhetto v za
ključnih posegih. Tu pa tam si je 
sicer kdo postavljal vprašanje ali 
bi bila potem enotnost izvedljiva 
v praksi, ali bi se dalo enotnost 
ohraniti pri partijskem udejstvo-

Predpostavka nove politične for
macije je predvsem nov odnos 
med vrednotami (svoboda, ena
kost, nenasilje, solidarnost, de
mokracija kot pot v socializem, 
spolna različnost, soodvisnost, 
nenasilni odnos do narave, vred
nost in dostojanstvo človeka in 
skupnosti) in programi (nov in- 
ternacionalizem, refoma politič
nega in institucionalnega siste
ma, volilna reforma, moralno 
vprašanje, ločitev med "politiko 
in upravo”, delo, šolstvo, kultu
ra, informacija itd.).
Začeti fazo za ustanovitev nove 
politične tvorbe s poudarkom na 
programih, na vsebinskih diskri- 
minantah, ki gredo v smer pre
nove italijanskega in mednarod
nega političnega prizorišča brez 
hegemonističnih teženj je očitno 
predlog, ki je postavil čisto vse

vanju. No, dokazalo se je, da se 
z dobro voljo morejo premostiti 
tudi podobne težave in se more 
skupno upravljati partijo, ko je 
bil za vsedržavnega tajnika potr
jen Occhetto, ko je bila izvoljena 
za predsednico Centralne jam
stvene komisije Ciglia Tedesco, 
pripadnica resolucije številka 1, 
in ko je bil izvoljen za predsed
nika Centralnega komiteja Aldo 
Tortorella, pripadnik resolucije 
številka 2.
To je velikega pomena za celot
no partijo in opozorilo vsem, ki 
ne bi hoteli pristati na enotno 
upravljanje, tako v okviru 
osrednjega vodstva, tako v okvi
ru pokrajinskih in osnovnih par
tijskih organizacij.
To je dokaz, da niso prodrla 
spodbujanja filozofa Cacciarija 
iz Veneta, naj bi se odstranili 
vsi, ki se ne strinjajo s predlo
gom Occhetta o novi politični 
formaciji, ter naj bi zapustili 
partijsko dejavnost.
Razlike, ki ostajajo med nami so 
sicer globoke in niso premostlji
ve. Gre za povsem drugačno tol
mačenje vprašanj, ki so bistvene
ga pomena. Zato so se tudi pri
padniki resolucije številka 2 vz
držali pri glasovanju vsedržavne
ga tajnika. Vendar, zelo 
pozitivno je, da se je našla pot 
enotnega upravljanja in razlike 
bodo mogle brez dvoma prispe
vati k obogatenju notranje dia
lektike med različnimi stališči. 
To bo pripomoglo k treznejšemu 
obravnavanju problemov, ne da 
bi se kdo moral odpovedati svo
jemu gledanju. To bo izboljšalo 
ozračje, v katerem se bodo reše-

italijanske družbene in politične 
dejavnike pred nove, velike od
govornosti. To smo zasledili tudi 
v ocenah zunanjih opazovalcev, 
predvsem v tonih predstavnikov 
socialistične stranke.
Seveda ni kongres nudil še nobe
ne konkretne rešitve, kot mar
sikdo podčrtuje. Proces prenove 
in postopek za ustanovitev nove 
politične formacije pa se je začel 
in velika zasluga 19. kongresa in 
njegove razprave je bila navse
zadnje prav v tem, da je dejan
sko ustvaril pogoje zato da se 
proces sploh lahko začne. Spre
menilo se je ozračje, znotraj 
stranke pa smo ponovno prido
bili "zaupanje vseh do vseh”, ki 
je bilo edino možno po do kon
ca iskreni razpravi, ki je lahko 
tudi boleča.

vala vprašanja. To bo koristilo 
celotni partiji.
Potrebno je, da poslušamo drug 
drugega, da se ovrednotijo raz
lična mišljenja, povsod, v okviru 
naših partijskih organizacij. Od- 
gira se zelo delikatna doba. 
Čaka nas velika preizkušnja. Us
tanovna faza za novo politično 
formacijo, ki jo je sklenila veči
na na 19. vsedržavnem kongresu 
KPI, je na dnevnem redu partij
ske dejavnosti. Toda tretjina to
varišev, ki so se udeležili kon
gresov, te nove formacije ne 
odobrava. Pri tem ne gre poza
biti, da se je kongresov udeležilo 
le 28 odstotkov vpisanih članov 
in ne vemo kaj misli ostali del 
partije, ki je ostal doma, ter v 
kakšni meri gre to visoko odsot
nost (visoko —za izredno prilož
nost, ki smo jo doživeli), pripi
sati slučajnosti in osebnim vzro
kom, v kakšni pa dejstvu, da je 
predlog o novi formaciji naletel 
na tako močan odpor, da se ve
liko število tovarišev ni hotelo 
udeležiti kongresov. Se pravi: ni 
izključeno, da se v partiji odvra
ča novo tvorbo še bolj kot so to 
izrazili kongresi.
Kako bo to vplivalo na bodoče 
pobude in razvoj partije? 
Potrebno bo poslušati tudi tova
riše, ki se ne strinjajo z novo 
formacijo in nihče ne more pri
čakovati, da se pri ustanovni 
fazi odpravijo razlike, ki so med 
nami. Določiti bomo morali 
nove notranje predpise, ki naj bi 
dopustili resnično dialektiko in 
spoštovanje razlik. 19. vsedržav
ni kongres je popolnoma odstra
nil demokratični centralizem. 
Zato ne more biti več slednji vo-

Poti nazaj ni več, še zlasti ne v 
življenju stranke, ki je dokončno 
premostila demokratični centra
lizem, in uvedla novo, zaenkrat 
morda še ne dovolj sproščeno 
"sožitje” različnih mnenj. Nova 
faza se je začela in italijanski ko
munisti smo pred težko nalogo, 
ki nalaga še tolikšno večjo odgo
vornost glede na pozornost in 
pričakovanja, ki jih je že vzbudi
la.
Pri tej fazi moramo biti soudele
ženi vsi v luči tiste naše "najsvet
lejše” tradicije, ki nam je vedno 
narekovala potrebo po spremi
njanju stvarnosti, tudi danes, ko 
je naš svet, kljub modernosti in 
visoki civilizacijski stopnji, še 
tako zelo nepravičen.

NIVES KOŠUTA

dilo za nikogar. Upoštevati bo 
treba tudi mišljenje manjšine, 
oziroma manjšina ne bo prisilje
na podrediti se mnenju večine. O 
tem bomo morali temeljito raz
pravljati v naših partijskih orga
nizacijah.
Tudi se bo treba dobro razgovo
riti o partijski programski kon
ferenci, ki jo je odobril vsedr
žavni kongres. Ta predlog reso
lucije številka 2 je osvojila tudi 
resolucija številka 3 in ga je 
sprejel tudi sam vsedržavni taj
nik. Gre za pomembno odloči
tev, ki je skupna vsem in za 
uresničenje in uspeh katere, se 
bomo morali obvezati prav vsi. 
Vsi se moramo obvezati tudi za 
to, da se pozitivno zaključi kam
panja za včlanjevanje. Pravilno 
je, da se vsi tovariši ponovno 
vpišejo, da dvignejo novo izkaz
nico in da prispevajo določen 
znesek. Nihče se ne sme odpove
dati izkaznici za leto 1990. Raz
like, ki so med nami, nas ne 
smejo privesti do tega, da zapus
timo partijo. Stranka je "last” 
nas vseh, ne samo pripadnikov 
ene resolucije. Čuvati jo mora
mo kot del samih sebe. Tudi če 
imamo različne poglede, mora
mo delati enotno, skupno. Kdor 
se ne vpiše, ostane izločen od 
vsega, nima nobene možnosti da 
se izrazi, da sodeluje pri ohranit
vi naše strankine sile. Edino če 
ostanemo v vrstah partije, more
mo podpreti boj, da se partija 
prenovi, ne da bi se razblinila in 
da se okrepi in prenovi celotna 
levica.

JELKA GERBEC

RAZLIKE V PARTIJI SO ZELO GLOBOKE

Deljena mnenja o »stvari«
Čuvajmo enotnost. Prva dolžnost obnoviti izkaznico. Potreba po novih 
pravilih igre, ki bi omogočala resnično dialektiko in spoštovanje manjšin



DELO
PO SLEDOVIH DOGODKOV VZHOD NO K RAŠKI RAJONSKI SVET

Strah, dvom in up Opčine, ta
pozabljena vas

Če je Marx zares ugotovil, da se 
zgodovina dogaja kot tragedija 
in da se ponavlja kot farsa, to 
zgolj pomeni, da smo se znašli še 
pred enim znamenitim izrekom, 
ki utegne zaradi svoje duhovitos
ti postati poguben. Pripravljamo 
se, in to z veliko nenadno nagli
co, ki je nismo predvideli, na 
združitev Nemčije in ne bom 
sam, če trdim, da bi bilo v tem 
primeru ponavljanje zgodovine 
spet bliže tragediji kot farsi. 
Pravzaprav se pripravljamo na 
nekaj, kar se je začelo. Brž ko 
sta se kancler Kohl in premier 
Modrow, resda brez velike uskla
jenosti, sporazumela o tisti komi
siji, ki naj bi se domenila o mo
netarni uniji, lahko rečemo: 
Nemci se že združujejo! Občutki 
nas drugih se delijo na strah in 
up. Vsa sreča, da drugo obstaja 
tako kot prvo in da je prav tako 
realno.
Ne vemo, kakšno bo v medna
rodno dogovorjenih okvirih vide
ti razmerje vojaških sil (katerih 
navzočnost je dobrih štirideset 
let gospodarila nad celotnim 
konceptom evropskega ravnotež
ja, temelječega na trdni razdelitvi 
Nemčije), toda to je, kot nas iz 
dneva v dan prepričuje tolerantni 
Gorbačov s spremembami svojih 
stališč, še najmanjša skrb. Veliko 
bolj bo nekatere med nami 
zmedlo, ker združitev izničuje tr
dnost helsinškega dokumenta o 
ustaljenosti evropskih meja. Ne
kateri imajo tako bojazen za po
vsem neutemeljeno, saj trdijo: 
Helsinki niso prepovedali more
bitnega spreminjanja meja, tem
več so samo zakoličili nespre
menljivost s silo. V politiki, žal, 
niso bistvene samo definicije, 
temveč tudi predstave. Dejstvo 
je, da bi z združitvijo v osrčju 
celine izginila velika, če ne rečem 
najvažnejša politična meja in da 
bi se v politično življenje utegnila 
vrniti predstava o začasnosti dru
gih, zlasti poljsko—nemških 
meja.
Bonn je prisegel, da jih ne bo 
spreminjal na silo vendar je pus
til pri miru določanje njihove do
končnosti — prihodnji združeni 
državi. Zgolj to, da je Modrow iz 
Bonna pohitel v Varšavo, da bi 
pomiril globoki, nikoli izginuli 
strah Poljakov, potrjuje, da je to 
vprašanje, če že ne odprto, pa 
vsekakor napol odprto.
Kakšna je prihodnost Evropske 
skupnosti s članico, ki bi bila 
močnejša od vseh drugih (ko bo 
seveda naposled premagana ka
tastrofalna zaostalost ali celo ko
laps sedanjega vzhodnonemškega 
gospodarstva)? Lahko bi dejali, 
da to ne more biti naša bojazen, 
temveč nekaj, o čemer naj raz
mišljajo Francozi, Italijani in 
drugi. Kaj lahko bi se zgodilo, 
da utegne bolj široko odpiranje 
vrat tretjim, da bi se vključili v 
integracijo, postati fata morgana, 
ki bi nas vse preganjala. Temelji 
Evropske skupnosti so —nemški. 
Njihovo trdnost zagotavlja nem
ška marka. Kakršnakoli razvode
nitev “nemških prizadevanj” bi 
imela nepredvidljive posledice za 
samo idejo “Evrope”, združene 
tako, kot je bilo določeno z rim
skimi sporazumi.
Ironija je v tem, da je blaginja 
tistih, ki ne želijo dominantne 
vloge nekoga ali nikogar, še naj
manj nemške, odvisna od te vlo
ge. Nihče v Evropi ne more ta 
hip zamenjati Nemcev.
Seznam bojazni bi lahko poda
ljšali, pa tudi z njim pohiteli, 
medtem ko gledamo, s kakšno 
hitrostjo se na primer spreminja

ravnanje zahodnonemškega kan
clerja, kako je čez noč postal sa
mozavesten, kako se sama Zvez
na republika Nemčija nenadoma 
iz omejene ekonomske sile spre
minja tudi v politično velesilo. 
Stare bojazni pred “nemško aro
gantnostjo” bodo iz tega črpale 
moč. Kljub vsemu vemo nasled
nje: velikanska razlika je med 
polnim želodcem današnje nem
ške večine in praznim želodcem 
tiste, ki se je morala znajti v pri
silnem jopiču versajske pogodbe. 
Revanšizem danes? Zakaj in pro
ti komu? Demokracija današnje 
Zahodne Nemčije je močnejša od 
weimarske, trajnejša in varnejša 
zaradi svoje vgrajenosti v atlant
ski sistem.
Ali koga moti ta zadnja ugotovi
tev? Potem naj razmisli o tem, 
kako je mogoče, da Gorbačov in 
Sevardnadze ne izgubljata priseb
nosti in se ju ne loteva jeza, niti 
tedaj ne, ko jima predlagajo 
združitev Nemčij, včlanjenih v 
Nato. Lahko bi v določeni obliki 
( ponudbo, naj ostaneta vojaško 
navzoči v vzhodnem delu) celo 
privolili v kaj takega, samo da bi

jima dovolili zapreči lokomotivo 
nemške tehnologije v vlak peres
trojke.
Pred štirimi leti sem si drznil na 
tem mestu objaviti skromno vizi
jo nemške poti, z naslovom “De- 
utschland uber”...” Izpustil sem 
tretjo besedo — “alles”. Današ
nje stanje je še vedno prav tak
šno. Bodoča Nemčija je prerasla 
evropske zadeve, je “nad”, ven
dar je upanje, da v današnjih 
razmerah to ne bo “nad vsem”. 
Tako misli, kot vidimo,tudi po
končni Čeh Vaclav Havel.
Pisal sem tistikrat tudi o tem, da 
je pravkar sklenjeni sporazum o 
kulturnem sodelovanju začrtal 
okvire, “čas je, da to povemo — 
za novo skupno (nemško) za
vest”. Samo štiri leta pozneje je 
ta zavest postala tudi politična. 
Velika zgodovinska škoda je, da 
drugi deli vzhodnoevropskega re- 
alsocializma niso našli pravšnje 
poti zase, preden se je med Nem
ci zgodilo tisto, kar se je zgodilo. 
Bili bi mirnejši. Sam bi vsekakor 
bil.

JURIJ GUSTINČIČ

Vzhodnokraški rajonski svet je 
pred kratkim obravnaval štiri za
hteve komunistične svetovalske 
skupine, ki so bile predstavljene 
v minulem mesecu. Kar tri reso
lucije so bile soglasno odobrene. 
Gre za vprašanja, ki tarejo Opči
ne že vrsto let in na katera ta 
organ stalno, toda brezuspešno 
opozarja.
Prva resolucija zahteva od občin
ske uprave, naj končno odgovori 
na potrebe prebivalstva po pri
marni in sekundarni urbanistični 
ureditvi. Posebno novi del Opčin 
je danes povsem neopremljen. 
Primanjkuje cest, greznic, raz
svetljave, cestnih oznak, kot tudi 
vseh socialnih struktur, kot so le
karna, socialni center, zbirališče 
za otroke, otroške jasli in podob
no. In to ne glede na dejstvo, da 
je občina izdala dovoljenja za 
gradnjo nad tisoč stanovanj in je 
v njene blagajne pritekla ustrez
na vsota davkov in dajatev.
Druga resolucija zadeva podrob
nejše vprašanje obnovitve ulic 
Biancospino in Ferrovia po de
lih, ki so močno ovirala promet

in so predstavljala še dodatno 
nevšečnost stanovalcem. Svet za
hteva, naj ob tej priliki občina 
poskrbi za tlakovanje ulice dei 
Salici.
Tretja resolucija obravnava delo 
raznih ustanov in upravnih orga
nov, ki se ukvarjajo z načrtova
njem novih pobud na ozemlju 
pokrajine in dežele. Gre danes za 
načrtovanje kraškega parka, šlo 
je svojčas tudi za sinhrotron. Ra
jonski svet za te pobude večino
ma izve iz časopisja, saj nikogar 
ne zanima, da bi ga obvestil ali 
celo vključil v razpravo. Zaradi 
tega se rajonski svetovalci čutijo 
oropane svojih pristojnosti in za
htevajo, naj se takšno stanje ne
mudoma prekine.
O vseh teh problemih so se ko
munistični svetovalci želeli pogo
voriti neposredno z županom. To 
je bila tudi vsebina četrte predlo
žene resolucije. Toda podprla sta 
jo le svetovalca Slovenske skup
nosti, zaradi česar je bila zavrnje
na.

TATJANA ČUK



DELO
RAZGOVORI Z IZVOLJENIMI UPRAVNO ŽIVLJENJE

Nova avtobusna Nekaj misli glede diskusije o
in bolnico Katinara proračunu V ODCim DollM
S to številko DELA namerava
mo začeti novo rubriko: “Razgo
vor z izvoljenimi predstavniki”, z 
namenom da se pobliže seznani
mo z njihovim delovanjem in z 
delovanjem različnih institucij, 
kot so lahko Občina, Pokrajina, 
Dežela, rajonski sveti pa tudi 
Krajevna zdravstvena enota, 
Podjetje za javne prevoze...na 
kratko vse tiste institucije, ki ho
češ nočeš vplivajo na kvaliteto 
našega življenja in ki nam ni vse
eno kako delujejo. To rubriko pa 
smo si zamislili tako, da jo vodi
te vi sami. Bralce DELA vabimo, 
da se sami oglasijo z vprašanji, 
ki naj bodo naslovljena na posa
mezne svetovalce ali pa splošnej
šega značaja. Ker vemo, da ni 
vedno, ne časa ne volje da bi pri
jeli za pero, lahko vprašanja po
stavite kar po telefonu. Zadosti 
je, da pokličete na telefonsko šte
vilko 765057, vprašate po tovari
šici Ksenji Starec, ki bo potem 
posredovala vprašanja naprej. 
Pričakujemo vaše sodelovanje, 
da popestrimo naše glasilo, isto
časno pa mislimo, da bi lahko 
taka rubrika pripomogla k temu, 
da se med našimi bralci in poli
tičnimi predstavniki vzpostavi 
neposrednejši stik, ki bo ne
dvomno pripomogel na eni stra
ni, da se bo informacija o delo
vanju izvoljenih predstavnikov in 
sploh o pristojnostih javnega 
sektorja izboljšala, na drugi stra
ni, da bodo izvoljeni predstavni
ki pobliže seznanjeni s problemi, 
ki jih imajo naši bralci v stiku z 
institucijami.
V prepričanju, da bo naš predlog 
naletel na odobravanje in na so
delovanje bralcev vas vabimo, da 
se oglasite po telefonu ali s pis
mom, ki naj bo naslovljeno na 
uredništvo DELA na tržaški fe
deraciji KPI — Ul Capitolina št. 
3.

Za “vabo” k naši rubriki smo po
stavili kar v uredništvu vprašanje, 
ki nas je osebno zanimalo, občin
ski svetovalki Anamariji Kalc: 
Vprašanje: V Primorskem dnevni
ku smo pred nekaj tedni brali 
vest, da je podjetje ACT sprejelo 
sklep, da vzpostavi novo avtobus
no zvezo med Krasom in bolnišni
co na Katinari. O tej zvezi, ki naj 
bi stekla po nekaj dnevih, pa da

nes ni ne duha ne sluha. Kaj veš o 
tem?
Odgovor: Glede na značaj rubri
ke, ki jo danes odpiramo, bi žele
la odgovoriti nekoliko širše na to 
vprašanje, ker se mi zdi, da je to 
primer, ki nam pomaga, da bolj
še spoznamo zapreke in labirinte 
s katerimi moramo vsak dan vo
diti račune.
Zahteva po tej avtobusni zvezi je 
toliko stara, kolikor je stara bol
nišnica na Katinari. Vsem je do
bro znano, kako naporna je pot 
s Krasa do Ratinare predvsem 
za tiste starejše občane, ki ne 
razpolagajo z osebnim avtomobi
lom. Rajonska sveta za zahodni 
in vzhodni Kras sta nemudoma 
predočila problem pristojnim ob
lastem z zahtevo, da se pač vz
postavi neposredna vez med 
Krasom in Katinaro. Težko je 
danes reči, če bi se lahko ta pro
blem rešil že pred leti, dejstvo je, 
da je podjetje ACT zagotavljalo, 
da nima več “kilometrov” na 
razpolago in zato ne more zahte
vi ugoditi. Dežela namreč določi 
“strop kilometrov” s katerimi 
lahko razpolagajo posamezne 
pokrajine.
Tržaško podjetje je s svojim pre
voznim sistemom izkoristilo vse 
“kilometre”, ki jih je imelo na 
voljo.
Zadeva se je premaknila nekje 
lani jeseni, ko je Dežela ob revi
ziji splošnega prevoznega načrta 
dodelila dodatne “kilometre” tr
žaškemu podjetju ACT. Ob tej 
priliki sem odposlala predsedni
ku ACT in tržaškemu županu in
terpelacijo, da bi ju opozorila na 
problem. Interpelacijo so z mano 
podpisali predstavniki socialistič
ne stranke in krščanske demok
racije.
ACT je tako končno sprejela 
sklep za novo avtobusno poveza
vo, ki bo, kot so mi povedali na 
ACT, zaenkrat poskusnega zna
čaja in predvideva eno samo vož
njo ob uri obiskov. Avtobus bo 
odpotoval ob 17.30 s Proseka, in 
peljal skozi Opčine in Bazovico 
do Ratinare. Povratna vožnja 
naj bi se pričela približno ob 19. 
uri s Ratinare. S tem prevozom 
naj bi začeli prve dni aprila. Vse
kakor so mi zagotovili, da bo 
pravočasno javnosti napovedana.

Nedavno je dolinski občinski 
svet odobril zadnji proračun v tej 
mandatni dobi. Bolj kot povolj- 
no mnenje večine, ki ga bralci 
verjetno dobro poznajo, je zani
miv poseg načelnika Krščanske 
demokracije geom. Drozine. 
Glasil se je takole: "Gre za isto 
stvar kot vsako leto. Pred nami 
je praktično običajni tekoči pro
račun, medtem ko je politično 
načrtovanje tipično za konec 
mandatne dobe in vsebuje vse o 
vsem ter skuša tako zaokrožiti in 
izpolniti začetni program te up
rave. Skušnjava, da bi volili pro
ti, je zelo velika, kajti pred nami 
je nekonstruktiven dokument 
brez prave verodostojnosti. Zato 
smatramo, da nima smisla, da 
obravnavam v podrobnostih po
samezna poglavja. Našemu glasu 
bi želeli dati zato drugačen po
men in izraziti z njim splošno za
ključno oceno o delovanju upra
ve, ki se izteka. Čeprav so vzroki 
za nezadovoljstvo številni mora
mo izjaviti, da je uprava izkazala 
zadostno pažnjo do predlogov, 
ki jih je iznesla naša skupina. Se
veda, to je treba povedati, je bilo 
potrebno včasih dvigniti glas, 
zato da nam je bila priznana tis
ta pravica, ki jo mi imenujemo 
"pravica do konstruktivnega pri
stopa” (predvsem mislim tukaj, 
na primer, na nov gradbeni pra
vilnik). Toda v glavnem smo ob
čutili, da uprava politično spo
štuje naša stališča, kar ni malo, 
če pomislimo, da živimo v ob
dobju, ko se večajo nasprotstva 
in prepirljivost, ter splošna poli
tična kultura marsikje razpada. 
Zato ne bomo volili proti prora
čunu, ker ne moremo popolno
ma negativno oceniti te uprave, 
čeprav smo na podlagi naše poli
tične pripadnosti globoko prepri
čani, da bodo morale sedanjo 
upravo nadomestiti druge politič
ne sile, zato da bi tudi ta občina

Federalni komite tržaške KPI je 
izbral novo vodstvo tržaške fede
racije.
Nica Costo so potrdili za pokra
jinskega tajnika stranke. Antoni
no Cuffaro in Riccardo Luccio 
sta bila izvoljena za predsednika 
federalnega odbora in federalne 
komisije. Claudio Tonel je bil 
potrjen za blagajnika.

Federalni komite je nato izvolil 
novi pokrajinski svet, ki ga se
stavljajo: GIORGIO CANGIA
NE NICO COSTA, ANTONI-

NATEČAJ

Slovenski visokošolski sklad Ser
gij Tončič v Trstu obnavlja raz
pis za letno nagrado "Dr. Frane 
Tončič”, ki ima namen spodbu
jati slovenske visokošolce v Italiji 
k raziskovalnemu in ustvarjalne
mu delu.
Letošnja nagrada je namenjena 
disertaciji, ki pomeni obogatitev 
slovenske kulture, zgodovine ali 
znanosti in ki je oziroma bo skle
nila kandidatov visokošolski štu
dij v obdobju med L junijem 
1988 in 30. aprilom 1990. Intere
senti naj dostavijo izvod svoje

dobila tisto, kar ji sedanje uprave 
niso hotele ali niso mogle dati.” 
Iz posega je, mimo običajnih, za 
opozicijo skoraj obveznih fraz, 
razvidno, da opozicija ne samo, 
da nima upravi kaj resnega oči
tati, temveč mora celo priznati, 
da je uprava delovala dobro, saj 
je poleg lastnih idej uresničila 
tudi sicer maloštevilne predloge 
opozicije.
Kot spreten politik je geom. 
Drozina skušal doseči s svojim 
posegom dva cilja. Na eni strani 
je moral opravičiti dejstvo, da je 
opozicija v teku mandatne dobe 
glasovala skoraj za vse sklepe 
uprave. Na drugi strani pa je 
skušal dokazati svojim volilcem, 
da je glas za KD koristen, tudi 
kadar je ta v opoziciji, ker ta 
stranka s konstruktivnim nasto
pom doseže marsikaj koristnega 
za svoje volilce.
Opozicija SSk pa je bila kot obi
čajno manj spretna, saj bi njeno 
politiko lahko primerjali s politi
ko slepe kokoši. Znani slovenski 
pregovor pravi, da tudi slepa ko
koš zrno najde. Iz pregovora je 
razvidno, čeprav tega ne trdi iz
recno, da med enim zrnom in 
drugim zadene slepa kokoš na 
marsikaj neprijetnega. SSk je v 
zadnjih letih zadela praktično le 
na eno samo dobro zrno, ko je 
odkrila javno skrivnost, da ima 
arhitektonsko drzno grajeni soci
alni center pri Domju celo vrsto 
pomanjkljivosti. Drugače pa je 
imela manj sreče, saj je glasovala 
za skoraj vse sklepe uprave, tu 
pa tam pa je glasovala proti skle
pom, ki so bili na las podobni 
tistim, za katere je kdaj drugič 
mirno glasovala.
Na zadnji seji se je na primer 
spravila nad upravo z očitkom, 
da dela vse mogoče prošnje za 
vse mogoče finančne prispevke. 
Vsi pa vedo, da je to edini način,

NO CUFFARO, JELKA GER
BEC, BORIS ISKRA, ANAMA
RIJA KALC, RICCARDO 
LUCCIO, EZIO MARTONE, 
FAUSTO MONFALCON, MA
URIZIO PESSATO, STELIO 
SPADARO, CLAUDIO TO
NEL, MARIAPIA TURINET- 
TI, DENIS VISTOLI, ANTO
NIA ZANIN.

Tajništvo pa sestavljajo: NICO 
COSTA, ANAMARIJA KALC 
in MAURIZIO PESSATO.

študije najkasneje do 30. aprila 
letos Narodni in študijski knjiž
nici v Trstu, Ul. sv. Frančiška 
20.

Prejeta dela bo obravnavala ko
misija, ki jo bo imenoval upravni 
odbor Sklada, svoje delo pa bo 
končala najkasneje do 30. junija 
letos. Dobitnik nagrade, ki znaša 
za leto 1990 dva milijona lir, bo 
razglašen na prihodnjem občnem 
zboru Sklada. Če študija še ni 
bila objavljena, jo bo odbor pri
poročil kaki slovenski založbi.

s katerim občine lahko pridejo 
praktično zastonj do finančnih 
sredstev, kar je Občini Dolina 
pogosto uspelo, saj je prišla do 
velikih sredstev predvsem zato, 
ker je bila ponavadi ena izmed 
redkih občin, ki so vložile dovolj 
prošenj. Prejšnja leta pa je SSk 
podobne prošnje gladko podprla.

STOJAN SANCIN

darovi 
in prispevki
Ob poravnavi naročnine so v 
sklad DELA prispevali tovariši:

JOSIP ŠTOKA — Kontovel 287
8.000 lir, VANKA KRIŠČAK 
ŠTOKA — Kontovel 458 8.000 
lir, FABJAN SONANO Bo- 
ljunec 3.000 lir, IZIDOR ZO
BEC — Boljunec 5.000 lir, MI
LAN KURET — Boljunec 3.000 
lir, RUDI SEDMAK — Vižovlje
3.000 lir, VINCENZ MAVER - 
Boljunec 8.000 lir, CRISTINA 
MANIN — Sv. Barbara 61
28.000 lir, JORDAN KUZMIČ 
- Prebeneg 8.000 lir, MARCEL

PETKOVŠEK — Ul. Farnetello 
14 12.000 lir.

V spomin na Gigija Žerjala da
rujejo MILKA IN GIGI GRAN
DUCA iz Boljunca 10.000 hrza 
sklad DELA, VLASTA IN SIN 
Z DRUŽINO 100.000 lir za sek
cijo KPI—Dolina in 100.000 lir 
za sklad DELA, MARJO KOZI
NA iz Boljunca 5.000 lir za sklad 
DELA, RfCA IN MILAN KU
RET iz Boljunca 20.000 lir za 
sekcijo KPI—občine Dolina in 
ANGEL VELJAK iz Domja
10.000 lir za sklad DELA.

SLOVENSKO
STALNO

GLEDALIŠČE

Natalia Ginzburg

INTERVJU
Režija BORIS KOBAL

v Kulturnem domu 
v GORICI

V ponedeljek, 26. t.m., ob 
20.30 — Abonma RED A — 
predpremiera.

V torek, 27. t.m., ob 20.30 
— Abonma RED B — pred
premiera

v Kulturnem domu 
v TRSTU

V sredo, 28. t.m., ob 20.30
— Abonma RED D — pred
premiera

V četrtek, 29. t.m., ob 20.30
— Abonma RED E — pred
premiera

PREMIERA

V petek, 30. t.m., ob 20.30
— Abonma RED A

SLOVENSKI KLUB
VABI V

torek, 26. marca 1990, ob 20.30 v Gregorčičevo dvorano na 
srečanje ob razpravi v poslanski zbornici o zakonu proti 
mamilom

KOMU NAPOVEDATI VOJNO: 
MAMILOM, MAMILAŠEM 
ALI PREKUPČEVALCEM?

Kje se politični predlogi razhajajo

Sodelujejo:
deželna svetovalka KPI Perla Luša, tržaška občinska odbor
nica za mladinska vprašanja Ariella Pittoni (PSI) in pred
stavnik Radikalnega združenja proti prohibicionizmu mamil
Paolo Radivo.

PRVA SEJA FEDERALNEGA KOMITEJA KPI-TRST

Izvolili novo vodstvo

^ |\ , ' ; j ' i

Nagrada F. Tončič
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Nov pojav v obmejnem gospodarstvu 
Mešana podjetja na razprodaji
Za Iskro, ki je pred nedavnim 
umaknila svoje partnerstvo iz tr
žaškega Ireta, Iplasom, ki je moč
no okrnil svojo finančno udeležbo 
v Veplasu iz Špetra v Beneški 
Sloveniji, Tomosom, ki je dal 
zbrisati svoje ime z zidu zgradbe v 
predmestju Gorice, v kateri je 
gostoval s svojim predstavništvom, 
je zdaj še Meblo sklenilo s proda
jo proizvodnih in poslovnih prosto
rov mešanega podjetja Meblo ita
liana skrčiti svojo prisotnost v ita
lijanskem obmejnem gospodar
skem prostoru. Kaj se ob vsem 
tem dogaja s podjetji z mešanim 
slovenskim in italijanskim kapita
lom, ki naj bi bila hrbtenica ob
mejnega gospodarskega sodelova
nja?

Pojavi so v zadnjih mesecih zelo 
protislovni in jih ni mogoče ob
ravnavati izključno z ekonomski
mi merili. Iz t.i. mešanih podjetij 
umikajo naše organizacije odgo
vornost za njihov nadaljnji raz
voj prav v času, ko zastopniki 
jugoslovanske Gospodarske 
zbornice in Ljubljanske banke v 
Trstu vabijo in prepričujejo mož
ne investitorje, naj se povezujejo 
z našim gospodarstvom z usta
navljanjem novih podjetij. Podat
ke o številu italijanskih poslovne

žev, ki da so zainteresirani za 
vlaganja pri nas, je treba jemati s 
skrajno rezervo. Nove zgradbe v 
prostih carinskih conah v Vrtoj
bi, Sežani in Kopru ostajajo 
kljub programom, o katerih so 
veliko govorili v preteklosti, sko
raj prazni. Poslovneži, ki jih ne 
vodijo dobre želje, marveč trdna 
profitna merila, se ne dajo lahko 
speljati na led. In prav umikanje 
našega kapitala iz obmejnih pod
jetij v Italiji jih prepričuje o tve
ganosti vlaganj v naše gospodar
stvo.
Vsako mešano jugoslovan
sko—italijansko podjetje ob meji 
dela v posebnih razmerah. Tržaš
ki Iret, ki izdeluje tehnološko za
htevne komunikacijske inštru
mente tudi za vojsko, je bil usta
novljen v prvih povojnih letih in 
je imel v dobrih časih poslova
nja, zlasti med vojnami neuvršče
nih držav, celo po 300 in več de
lavcev. Potem je po prepovedi iz
voza orožja in vojne opreme iz 
Italije v vojskujoče si države za
šel v težave. Zagotovo je bil teh
nološko pomemben tudi za Is
kro, vendarle se ga je odrekla, 
morda ne samo iz gospodarskih 
razlogov. Meblo italiana je na
stal v začetku šestedesetih let. Z

njim se je novogoriško matično 
podjetje z nekaj partnerji z naše 
in italijanske strani meje nepos
redno oskrbovalo z reprodukcij
skim materialom in prodiralo na 
zahtevni italijanski trg. Z razcve
tom dogovorne ekonomije pri 
nas, predvsem v drugi polovici 
sedemdesetih let, pa je v tržaški, 
goriški in videmski pokrajini 
zrasla še vrsta drugih podjetij, ne 
da bi njihovi ustanovitelji z naše 
strani meje natanko vedeli, kaj 
želijo z njimi doseči. Ugodnosti, 
ki sta jih dajala pri poslovanju 
takih podjetij goriški in tržaški 
trgovinski sporazum, so bile tista 
privlačna sila, ki je spodbujala 
snovanje novih podjetij.
Podjetja z mešanim kapitalom 
morajo seveda poslovati po meri
lih države, v kateri so locirana. 
Morala pa bi postati zgledna za 
nove __ potencialne vlagatelje pri 
nas. Žal pa se v italijanskem ob
mejnem prostoru ni nobeno raz
vijalo v načrtovani smeri. To pa 
zaradi tega, ker največkrat niso 
zrasla iz kratkoročnih in dolgo
ročnih potreb vlagateljev, pač pa 
predvsem z drugimi cilji. Pokro
viteljski politični obiski z naše 
strani meje so odgovornim delav
cem v njih prej jemali voljo, kot 
jih spodbujali k dobremu delu.

Naši modreci so prepričevali po
slovneže, da se v njih ni treba 
prizadevati za profit, ki je v tr
žnih gospodarstvih gonilo na
predka, pač pa za usklajevanje 
salda dohodkov in izdatkov v 
poslovanju. Namesto da bi nova 
podjetja postala podaljšana roka 
matičnih organizacij, mesto za iz
menjavo tehnoloških in poslov
nih izkušenj, so se jih začeli ko
mercialni in vodilni ljudje matič
nih podjetij pri poslovnih poteh 
čez mejo celo izogibati.
Tudi za vodstvene kadre, do ka
terih so zaradi lastnega kapitala 
upravičena, so začela naša pod
jetja uporabljati domača merila. 
Medtem ko se pri sosedih priza
devajo, da čim dlje obdržijo us
pešne ljudi na vodilnih mestih, so 
naši podvrženi rotacijam. Njiho
vo hitro menjavanje zagotovo ni 
v korist dolgoročnih poslovnih 
aranžmajev, pač pa spodbuja 
različne špekulacije. Medtem ko 
je moral na primer znani tržaški 
Slovenec po vrnitvi iz neke mi
lanske računalniške firme na 
delo v slovensko podjetje, podpi
sati izjavo, da se najmanj tri leta 
ne bo ukvarjal z dejavnostmi, s 
katerimi bi lahko tehnološko ali 
komercialno škodil prejšnjemu

podjetju, naši kadri povsem neo
virano prehajajo iz enega v dru
go podjetje s sorodnimi dejav
nostmi in tako preusmerjajo po
slovne partnerje ali celo ustanav
ljajo nova podjetja. Med našimi 
poslovnimi ljudmi ni skoraj niko
gar, ki bi se po preteku mandata 
v mešanem podjetju vrnil v ma
tično organizacijo.
In če zahtevajo zadnji dogodki v 
podjetjih z jugoslovansko—itali
janskim kapitalom temeljit pre
tres, ni nič manj potrebno raz
misliti o funkciji in metodah dela 
naših predstavništev, ki so še ob
remenjena z miselnostjo dogo
vorne ekonomije. Optimistične 
objave podatkov o zainteresira
nosti italijanskih partnerjev za 
vlaganja pri nas, ki naj bi pred
vsem pokazale na aktivnost teh 
predstavništev, izgubijo verodos
tojnost že ob pogledu na prazne 
zgradbe prostih carinskih con v 
obmejnih središčih. Lastnikov 
kapitala ni treba vabiti k nam. 
Treba je le doma ustvariti take 
razmere, da bo naš gospodarski 
prostor zanimiv zanje, pa si bodo 
pot nanj poiskali sami.
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